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Siger Seinen en Rob Stravers

Op www.bridgevraagbaak.nl, staan alle reeds verschenen nummers, onder BridgeService.
De Bridge Training is gratis! Alleen als je echt heel graag een bedrag wilt overmaken, mág je dat doen, naar: 

rekeningnummer 54.94.44.440, t.n.v. R.A.M. Stravers. 

Voorwaarde is wel dat je dat uitsluitend doet over het werk dat reeds is verschenen. Dat voorkomt voor mij elke vorm van verplichting.

Van dat geld ga ik aan het eind van het jaar heerlijk uit eten en bridgen met mijn vaste steunen en toeverlaten, aangevuld met enkele lezers. 
Tegen het eind van het jaar verloot ik namelijk de extra plaatsen onder degenen die een bijdrage hebben geleverd. Winst wil ik namelijk niet maken omdat ik het schrijfwerk veel te leuk vind!


	


Dwang, voor en door minder gevorderden!
In dit nummer geen onderscheid tussen minder en meer gevorderd. We duiken namelijk met z’n allen op een bijzonder mooi onderdeel van bridge: de dwangposities… 
Natuurlijk zie ik al bij het schrijven vragende blikken: wat kan nu in hemelsnaam dwang zijn?

Die vraag kan ik het beste beantwoorden met een spelsituatie. Kijk even mee, ook als je op dit moment verwacht dat deze aflevering finaal boven je pet zal gaan (.

Misschien ter geruststelling: ik snap zelf ook niet echt het fijne ervan (. Dat betekent dat het dus in ieder geval niet te snel kan gaan (.

Laat ik er alvast dit over zeggen: een contract maken dankzij ‘een dwang’ geeft een geweldig gevoel. Dat gevoel geldt omgekeerd voor de tegenstander die door dwang echt geen kant meer op kan!
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De leider speelt een SA-contract en is aan slag. 

Om zijn contract te kunnen maken moet hij deze drie slagen maken.
Hoeveel slagen denk jij als zuid te kunnen maken als je weet dat de leider drie uiterst lage kaarten in handen heeft: namelijk drie tweeën.

‘Twee slagen’, voel ik enkele lezers hopen… Toch in ieder geval wel één, denkt wellicht een andere groep?

Tot welke groep behoor jij?
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De leider speelt een SA-contract en is aan slag. 

Om zijn contract te kunnen maken moet hij deze drie slagen maken.

Hoeveel slagen denk jij als zuid te kunnen maken als je weet dat de leider drie uiterst lage kaarten in handen heeft: namelijk drie tweeën.

Het antwoord moet ontluisterend aanvoelen als je verwachtte met de zuidhand één slag te maken. Want het juiste antwoord luidt: nul-komma-nul, niente, nada, noppes!

Wat gebeurt er namelijk als de leider (2 voorspeelt? Dan zul je een kaart moeten bijspelen. Maar welke? 

· Als je (A wegdoet, laat de leider (B opruimen; (H en (A maken de laatste twee slagen.
· Ruim je echter een klaverenplaatje op, dan kan de leider (H naar huis sturen en maken (A en (B het feest compleet. Voor de leider welteverstaan…

Op het moment dat de leider (2 voorspeelt, ‘zit jij in dwang’. Daarom wordt die ellendige vrije schoppentwee de ‘dwangkaart’ genoemd.
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Je hebt dezelfde kaarten als in spel 1; dummy ook. Het enige verschil is dat je nu áchter de kaarten van dummy zit. 

De leider speelt vanuit zijn hand weer die uiterst irritante vrije (2 voor. Partner noord heeft dus ook geen schoppen meer. Hoeveel slagen verwacht je nu te maken?

Nu maak je wél een slag! Dat komt omdat je rustig kunt afwachten wat de leider laat opruimen in dummy. Ruimt (H het veld, dan speel jij (A bij. Dat kan even slikken zijn, maar als je de laagste kaart, (V, de deur uit doet, maak je geen slag meer!

In spel 2 is dus geen sprake van dwang, door de gunstige positie. Daarom noemen we de dwangsituatie in spel 1 een ‘positionele dwang’. De dreigende kaarten zitten dan achter de speler die geen kaart kan missen. 

Uit de spellen 1 en 2 leren we dat als de leider in één van beide handen dreigende kaarten heeft, alleen de speler die vóór die dreigende kaarten zit, in dwang kan worden gebracht.
Dat brengt ons op de vraag of een dwangpositie uitsluitend kan ontstaan als de kaarten die goed lijken voor een slag vóór de dreigende kaarten zitten. 
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In beide spellen hebben dummy en de leider dezelfde kaarten. Alleen de kaarten van oost en west zijn verwisseld. 
De leider is aan slag. En de vraag luidt: kan de leider in beide spellen alle slagen maken?
Bekijk de beide spellen even rustig. Kruip daarbij vooral in de huid van de tegenspelers en… denk daarbij vooral aan het fenomeen ‘dwangkaart’. Wat kunnen ze doen als de leider een kaart speelt waar ze niets in hebben?
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Even rustig gekeken?
In het linkerspel zit west in het nauw als de leider (2 op tafel legt. 

· Speelt west (V bij, dan zal de leider daarna (A maken en (AB.

· En als west kiest voor het wegdoen van (V, maakt de leider (AB en (A.

En als we kijken naar het rechterspel, waarin de westhand is verhuisd naar de oostkant? Dan heeft oost hetzelfde probleem als de westspeler in het linkerspel. Op (2 moet oost kiezen uit twee kwaden. Waarna de leider óf (AB kan maken, óf (AB.
Interessant is om na te gaan waaróm de positie van de hoge kaarten in deze twee spellen niet uitmaakt. Dat komt omdat de leider in beide handen, in dummy én in de hand, dreigende kaarten heeft én na de dwangkaart desgewenst kan oversteken. 

Merk daarbij op dat de hoge ruitens helemaal niet meedoen. Omdat de bezitter van (HV en (HV beide kleuren moet vasthouden, maakt de leider altijd twee slagen in één van die twee kleuren. Je kunt een dwangsituatie alleen afdwingen als je in twee kleuren één vaste slag hebt, met minstens één dreigende slag ernaast.
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Als zuid aan slag is, is deze zuidhand goed voor twee slagen, ongeacht met welke kaart zuid begint.

Maar als de leider aan slag is en een kaart speelt in een andere kleur, maakt zuid helemaal niets! 

De slotvraag van dit onderwerp is of de leider ook beide tegenspelers in een dwangsituatie kan helpen… (
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Als het om pure kracht gaat, is de leider kansloos. Slechts zeven honneurpunten van dummy, die worden opgewacht door het dubbele aantal van OW en een 10!

Door de verdeling van die kracht lijkt een dwangpositie uitgesloten, want de kleur die de ene speler opruimt, kan de andere bewaren.

De vraag luidt daarom wellicht tegen beter weten in… hoeveel slagen kan de leider maken? 
De leider is zelf aan slag.
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Hoeveel slagen kan de leider maken; hij is zelf aan slag.

Natuurlijk moet het antwoord drie zijn! De leider maakt alle slagen, op voorwaarde dat hij begint met de dwangkaart; in dit spel (2.

West mag nu bijspelen. 

(A kan hij niet wegdoen. Want dan maakt de leider daarna (A en (H.

Dus moet west wel voor een klaveren kiezen, anders is het vonnis al meteen geveld (.
Dummy kan nu (H het veld laten ruimen. 

Die is immers - met (A bij west - niks meer waard.

En oost?

Als hij (A wegdoet, maakt de leider daarna (2 en (A. Die moet oost dus vasthouden. Dan maar een klavertje? Meer keus is er niet, dat betekent echter wel dat noord daarna (A en (3 zal maken.

Dit noemen we een dubbele dwang.

Allemaal heel leuk, maar wat moet ik hiermee?

Allemaal leuk en aardig, hoor ik je denken, maar hier heb ik natuurlijk helemaal niets aan. Want aan het eind van het spel weet ik écht niet welke belangrijke kaarten nog in het spel zitten. Om maar te zwijgen over waar die móéten zitten om op dwang te kúnnen spelen.

Daarom vertrouw ik je graag toe dat je dwangposities ook kunt afdwingen zónder dat je alle kaarten hebt onthouden en zonder briljante acties. Soms merk je een dreigende dwang aan de denkpauzes van de tegenspelers, als je een lange kleur doorspeelt. Terwijl je niet eens dacht aan een positionele of dubbele dwang zie je opeens dat door je tegenstander onverwacht hoge kaarten worden opgeruimd, waardoor je een slag meer maakt dan je voor mogelijk hield.

Voorwaarden voor een dwangpositie

1. Je moet in twee kleuren een dreiging hebben.

2. Je kunt slechts één slag afdwingen; met twee of meer verliezers is een dwangpositie onmogelijk.

3. De tegenstander mag geen kaart hebben die hij zonder probleem kan opruimen.
Punt 2 en 3 betekenen dat je vaste verliesslagen niet tot het laatst moet bewaren. Je kunt een tegenstander namelijk alleen onder druk zetten als hij geen vuiltjes in handen heeft; alle kaarten moeten voor hem belangrijk zijn.

Tot zover in dit nummer over dit mooie onderwerp. In het nummer van volgende week stampen we dit nog even aan.
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Lezers Mailen
5-4-garantie?
	Dag Rob, ik heb weer eens nagedacht over wat ik las bij Berry Westra (Berry’s vijfkaart hoog), op blz 28, dat een nieuwe kleur op tweeniveau een 5-4 verdeling garandeert. 

Voor harten en schoppen is dit evident. Maar waarom zou een bieding als: 
1(/(   1(
2(            een vijfkaart in de lage openingskleur beloven? 

Ik heb al bedacht dat bij 16/17 punten een 4-4-3-2 kaart geopend had moeten worden met 1SA. 
Ook heb ik bedacht dat bij 18 punten met een 4-4-3-2 bieding, 2SA geantwoord zou kunnen worden, en dat daarom een schoppenantwoord moet duiden op een vijfkaart in de openingskleur. 
Maar is 2SA niet riskant, omdat de andere lage kleur niet gedekt hoeft te zijn? Misschien is het aangeven van de SA-verdeling dan toch het meest lucratief? 

En wat zou je moeten doen bij een 4-4-4-1 verdeling en reversekracht?


Antwoord

Inderdaad kennen we ‘de regel’ dat een reversebod een 5-kaart belooft in de openingskleur. 

En je hebt gelijk dat het 2SA-rebid met een ongedekte kleur niet geheel zonder risico is. Maar… geldt dat ook niet voor het 2SA-rebid met gewone openingskracht na partners 2 over 1 antwoord? En voor een ‘gewone’ 2SA-opening met twee kleintjes in één kleur? Om van het 1SA-antwoord op partner 1(-opening maar te zwijgen…

Voor de 4441-verdeling en reversekracht heb ik wel een oplossing. Dat is er wel een die veel wenkbrauwen aan het fronsen kan helpen…

Met een aas als singleton kun je trouwens gewoon voor de 1SA-opening kiezen. Een secce aas vind ik meer waard dan een waardeloze doubleton…

Maar nu de 4441 zónder hoge 1-kaart… Zet je schrap!

Open de kleur ónder de singleton op 2-hoogte!

Partner moet alerteren en legt uit:

- zwak met lengte in de aangrenzende hogere kleur, óf: 

- 17+ met een singleton in de aangrenzen hogere kleur!

Met:


én met:

( 4 2


( H V 4 3

( H V 5 4 3 2
( 4

( V 10 2

( A H 5 4

( 7 6


( H V B 2


Open je 2(!

Partner gaat uit van de zwakke variant en reageert met 2(. 

Alleen met een hand die de manche niet uitsluit, vraagt partner met 2SA naar de kracht. De antwoorden daarop van 3(/( beloven de zwakke variant, waarbij 3( staat voor echt minimaal, en alle andere antwoorden voor sterk
Met de zwakke variant (9 van de 10 gevallen) past de openaar op partners antwoord in de aangrenzende kleur. Met de sterke variant biedt openaar daarop de volgende kleur (2() waarmee meteen de hele verdeling en kracht duidelijk is. Ook dat die ene kaart geen aas is, want dan had je SA geopend.

Interessant is de situatie na een doublet op de 2-opening. Met steun in de openingskleur kan de partner passen; dat zegt niets over diens kracht. En áls ook de rechtertegenstander durft te passen, geeft de openaar met de zwakke variant een redoublet. Daarna kan partner nog veilig landen in de aangrenzende hogere kleur. 

Met de sterke variant past de openaar op het doublet. Zijn partner beloofde met zijn pas immers steun in de openingskleur…
Eéntje minder, mag dat?
	Ik heb een eenvoudige vraag.

Gisteren opende mijn partner met 3(.
Wij spelen dit preëmptief.
Dat pakte prima uit, omdat onze tegenspelers met zeer veel punten terecht kwamen in 4(, en in dat contract slechts tot 9 slagen kwamen.
Na het spelen bleek, dat mijn partners opening gebaseerd was op: 

(AV8653 en in klaveren Hx. Een 6-kaart harten dus.

Onze tegenspelers waren niet erg gelukkig met dit resultaat en vonden dat ik had moeten alerteren en desgevraagd had moeten uitleggen, dat dit een zeskaart kon zijn.
Ik deelde die mening om twee redenen niet.
1. Voor mij kwam de zeskaart ook als een verrassing.
2. Ik meen dat kracht of zwakte niet hoeft te worden gealerteerd, als het bod niets meer zegt, dan de wens in deze kleur te spelen. (Wij spelen geen Muiderberg, ed.)

Omdat onze tegenstanders niet overtuigd waren en ik ook niet alwetend ben, leg ik deze vraag aan jou voor.
Als ik had geweten dat mijn partners preëmptief wel eens op een zeskaart gebeurt, had ik dat dan moeten alerteren?


Antwoord

Als partner 3( opent op een 6-kaart zonder waarneembare reden voor deze afwijking, zal de arbiter ervan uitgaan dat deze inflatie vaker wordt toegepast.

Daaruit zal onherroepelijk de aanname volgen dat deze afwijking geen verrassing kan zijn voor de partner. En omdat de tegenstanders recht hebben op dezelfde informatie moeten die eveneens op de hoogte zijn van deze preëmptieve invulling.

Advies: zet op de systeemkaart: 3-openingen: 6-kaart mogelijk, of: vanaf 6-kaart.

Voor het resultaat op dit spel zal dat weinig uitmaken. Het bieden voor de tegenstanders is met deze toevoeging net zo lastig. Alleen als in het uitspelen of tegenspel juist door de aanname van die 7-kaart de tegenstanders worden gedupeerd, kan de arbiter ingrijpen.

Een verkeerd contract, zoals 4( volgens dit verslag, lijkt daar geheel los van te staan.

Algemene deblokkaderichtlijn?
	Ik speel 3SA tegen.

In het begin blijft de leider van de ruitens af.

Rond de 8e slag speelt hij uit de hand een kleine ruiten voor: (3.

Dummy west


Leider oost
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Mijn ruitens
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Ik doe ‘tweede hand laag’ en leg de 9.

Partner neemt dummy’s (B met (V en speelt ruiten na, die ik neem met het aas.

Ik kan dan geen ruiten meer naspelen.

Partner heeft (H.

Na afloop stelt partner: als de leider een kleur aanspeelt leg je in de tweede hand in principe laag, maar als je een doubleton hebt met een hoge honneur leg je die hoge meteen om blokkade te voorkomen.

Lijkt dit laatste jou ook juist als algemene richtlijn?


Antwoord

Ik ben redelijk huiverig voor algemene richtlijnen… Daarvoor heeft ons spel te veel diepgang (.

Als de leider niet meteen op de ruitens afging, kan het nuttig zijn om de reden daarvan boven water te krijgen. 

Ik denk even hardop.

Wat kan de leider hebben?


Dummy



Leider
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In a geeft het meteen leggen van (A de leider lucht. Twee ruitenslagen staan vast.

Duiken betekent dat noord (B arresteert. Als de leider daarna vanauit dummy naar (V speelt, maakt hij maar één ruitenslag. Door het duiken van (A geef je de leider de kans het verkeerd te doen.

In b werkt het leggen van (9 eveneens in jouw voordeel. De leider zal deze slag verliezen met (B aan partners (V. Stel dat je meteen (A legt, dan is de positie van (V duidelijk. In de tweede slag wordt partners (V vanuit dummy’s (B gefileerd. 

Alleen in c, met (H én (V bij partner, werkt het leggen van (A in jouw voordeel. 

Ik zou daarom alleen meteen (A leggen als de andere kleuren geen kans voor ons geeft en alleen drie (ruiten)slagen het 3SA-schip nog kan torpederen! De stelling van je partner, dat je van een doubleton met een hoge honneur  altijd die hoge honneur moet leggen, lijkt me dus in zijn algemeenheid onjuist.
3

